
 معاون رئیس جمهوری: 
محرومیت زدایی بی وقفه ادامه دارد

معاون پارلمانی رئیس جمهوری گفت: دولت در یک سال گذشته 
با وجود مشکلات عدیده داخلی و خارجی پروژه های عمرانی و خدماتی 
متعددی را مبتنی بر رویکرد محوری توسعه متوازن به ویژه در مناطق 

محروم و روستایی اجرا کرده است. 
حسین علی امیری در حاشیه نشست شورای اداری استان ایلام به 
تنگناهای ناشی از تشدید تروریسم اقتصادی که از سوی امریکا معیشت 
ملت ایران را نشانه گرفته اشاره و در عین حال تصریح کرد: تحریک 
و توطئه دشمنان نتوانست سد راه دولت برای تداوم توسعه متوازن 

کشور شود.
وی گفت: دولت امید ضمن مواجهه و مقابله با اثرات تحریم و 
برای توسعه متوازن به خصوص  اقدام  و  توطئه های دشمن، تلاش 
محرومیت زدایی مناطق روستایی را پی گرفت که نتیجه مستند آن با 

بهبود بسیاری از شاخص های رفاهی و زیربنایی کشور مشهود است.
تجهیز   و   بخشی  تنوع  توسعه،  رئیس جمهور  پارلمانی  معاون 
شبکه حمل و نقل کشور را  ازجمله خط مشی های عمرانی دولت 
تدبیر و امید در جهت توسعه متوازن زیربناهای کشور معرفی کرد و 
گفت: در این راستا  ۵۲۴ کیلومتر راه ریلی و راه آهن در یکسال گذشته 

در کشور اجرا ،احداث یا افتتاح شد.
کیلومتر  از ۴۴۱  برداری  بهره  و  تکمیل  احداث،  افزود:  امیری 
بزرگراه و راه اصلی از دیگر  زمینه های تلاش ها و اقدام های عمرانی 
و یکساله دولت برای  تجهیز و توسعه شبکه راه های ارتباطی کشور 

محسوب می شود.
درآمد  افزایش  و  اشتغال  ایجاد  گفت:  جمهوری  رییس  معاون 
خانوارهای روستایی و ارتقا سطح بهره وری از منابع آب و خاک  به 
عنوان اولویت های عمرانی و اجرایی دولت های یازدهم و دوازدهم نیز 

در یکسال اخیر پیگیری شد.
وی  افزود: احداث ۹۳ هزار و ۶۰۰ هکتار شبکه فرعی آبیاری و 
زهکشی اراضی زراعی و اجرای ۱۴۵ هزار و ۷۸۴ هکتار سامانه نوین 
آبیاری،  از جمله پروژه های متنوع دولت در یکسال اخیر برای رونق 

تولید و درآمد مناطق روستایی کشور بوده است.
معاون پارلمانی رئیس جمهوری گفت: همچنین  یک هزار و ۵۱۱ 
روستا مناطق مختلف به خصوص محروم کشور از شبکه بهداشتی آب 

شرب برخوردار شدند.
وی افزود: بهره برداری از یک هزار و ۲۱۵ مگاوات نیروگاه حرارتی 
و ارتقای ۲۰ رتبه ای شاخص توسعه دولت الکترونیک کشور از دیگر 

دستاوردهای اجرایی دولت تدبیر و امید در یکسال گذشته است.
معاون پارلمانی رئیس جمهوری در قالب سفر ۲ روزه - چهارشنبه 
و پنج شنبه اخیر-از مناطق مختلف استان ایلام و برخی طرح ها و 

برنامه های اجرایی ان بازدید کرد.
اربعین،  اداری و  شرکت در نشست های قرارگاه سیل، شورای 
مجمع سلامت استان، جشنواره شهید رجایی، دیدار با اعضای انجمن 
های مردم نهاد، افتتاح و رونمایی از طرح های هفته دولت، و بازدید 
از زیرساخت های اربعین از جمله برنامه های حسین علی امیری در 

استان ایلام بود.

نماینده ولی فقیه در حج خبر داد؛

راه اندازی محدود »عمره« 
نماینده ولی فقیه در حج و سرپرست حجاج ایرانی از راه اندازی 

عمره مفرده به صورت محدود خبر داد.
حضور ایرانی ها در عمره از سال ۱۳۹۴ پس از حادثه فرودگاه 
جده و قصد تعرض دو مامور سعودی به دو نوجوان ایرانی، متوقف شد. 
ایران پس از به جریان افتادن این پرونده قضایی و محکوم شدن 
آن ماموران، از دو سال پیش برقراری دوباره عمره را مشروط به تامین 
امنیت و حفظ عزت زائران ایرانی، مطرح کرده است. به گفته مقامات 
دفاتر  که  شرایطی  در  خواسته  این  کردن  برآورده  کشورمان،  حج 
نمایندگی سیاسی و کنسولگری ایران در عربستان تعطیل شده، دشوار 

است. 
وزیر حج عربستان در آخرین دیدار با رییس سازمان حج و زیارت 
برای  ما  بود:  انجام شد، گفته  که در روز  چهارشنبه )۶شهریورماه( 
راه اندازی عمره آمادگی کامل داریم و می توانیم در اسرع وقت آن را 

اجرایی و عملیاتی کنیم.
علی رضا رشیدیان - رییس سازمان حج و زیارت - نیز سه راهکار 
برای برقراری عمره پیشنهاد کرده بود: یکی از آن ها افتتاح کنسولگری 
مستقل ، دیگری پیگیری مباحث از طریق دفتر حافظ منافع و سومین 
راهکار هم اتخاذ شیوه ای است که در موسم حج امسال اجرایی شد و در 

جریان آن هیات کنسولی ایران در عربستان حضور یافت.
ایران می تواند در موسم عمره در  بود: هیات کنسولی  او گفته 
عربستان حضور داشته باشد و در صورت لزوم به حل مشکلات کنسولی 
عمره گزاران بپردازد که در این خصوص باید میان وزارت امور خارجه 

ایران و عربستان هماهنگی های لازم صورت گیرد.
وزیر حج عربستان نیز با استقبال از سومین پیشنهاد ایران گفته 
بود: هیاتی از وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی ایران به عنوان هیات 
کنسولی می تواند در موسم عمره در عربستان حضور داشته باشد و در 
صورت لزوم به حل مشکلات کنسولی عمره گزاران بپردازد که در این 
خصوص باید میان وزارت امور خارجه ایران و عربستان هماهنگی های 

لازم صورت گیرد.
اینک براساس خبری که پایگاه اطلاع رسانی حج منتشر کرده 
نواب - سرپرست  والمسلمین سید عبدالفتاح  الاسلام  است، حجت 
حجاج ایرانی  - در دیدار جمعی از روحانیون استان های آذربایجان 
غربی و شرقی از راه اندازی عمره مفرده به صورت محدود خبر داده 

است.
او بدون آنکه به جزئیات تصمیم ایران و توافق با عربستان درباره 
عمره اشاره کند، درباره برقراری عمره برای ایرانی ها به شکل »محدود« 
توضیح داد: دلیل این محدویت فراهم نبودن زیرساخت های ارتباطی 
بین دو کشور ایران و عربستان است که امیدواریم این مشکل در آینده 
نزدیک برطرف شود و شاهد حضور زائران بیشتری در سرزمین وحی 

باشیم .

 آبه شینزو: در راستای تنش زدایی 
با روحانی دیدار می کنم

نخست وزیر ژاپن از تمایلش برای دیدار با رئیس جمهور کشورمان 
نیویورک  داد.به گزارش  تنش های خاورمیانه خبر  به منظور کاهش 
تایمز، آبه شینزو، نخست وزیر ژاپن روز جمعه در کنفرانسی خبری با 
اشاره به تمایلش برای دیدار با حسن  روحانی، رئیس جمهور ایران در 
حاشیه مجمع عمومی سازمان ملل در ماه سپتامبر به منظور تنش زدایی 
در خاورمیانه اعلام کرد: صلح و ثبات در خاورمیانه ارتباط مستقیمی با 
منافع ملی ژاپن دارد. من مصرانه به کاهش تنش ها در خاورمیانه ادامه 
می دهم و بهترین نقش را در این زمینه ایفا خواهم کرد.چندی پیش، 
روزنامه ژاپن تایمز نیز از دیدار نخست وزیر ژاپن و رئیس جمهور ایران در 

ماه آینده در سازمان ملل خبر داده بود.

»موگرینی« خواهان حفظ برجام شد
مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا در بیانیه ای از طرفین برجام 

خواست تا برای حفظ توافق هسته ای تلاش کنند.
به گزارش میدل ایست مانتیور، فدریکا موگرینی، مسئول سیاست 
خارجه اتحادیه اروپا روز پنجشنبه در بیانیه ای ضمن ترغیب طرفین 
برجام به برقراری گفت وگوهای بیشتر، از این کشورها خواست تا برای 
حفظ برجام تلاش کنند.موگرینی در بیانیه خود با اشاره به تلاش اروپا 
برای حفظ برجام اعلام کرد که گفت وگو پایه و اساس شفاف سازی بوده 

و احترام تنها راه رسیدن به درک متقابل است.
مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا همچنین با تاکید بر اینکه 
برنامه جامع اقدام مشترک، بسط قطعنامه شورای امنیت سازمان ملل 
است، تصریح کرد که برجام یک توافق دوجانبه یا بین المللی نبوده بلکه 

جزئی از قطعنامه های تصویب شده در سازمان ملل است.

رئیس قوه قضاییه گفت: به پرونده کسانی که متصل به 
ثروت و قدرت هستند عادلانه و منصفانه رسیدگی می کنیم 
و به حرف ها و فریادهای اینکه این پرونده جناحی و سیاسی 

است توجه نخواهیم کرد.
بزرگ  گردهمایی  در  رئیسی  ابراهیم  سید  الله  آیت 
مبلغان محرم که در مرکز همایش های غدیر دفتر تبلیغات 
اسلامی حوزه علمیه قم برگزار شد، با اشاره به اینکه مبلغان، 
مجاهدان عرصه تبلیغ و رساندن پیام دین و معارف دینی به 
بندگان خدا در سراسر کشور و بلاد اسلامی و همه مسلمانان 
هستند، اظهار کرد: امروز روحانیت در جامعه ما سه نکته 
و ساحت مأموریت اصلی دارد که قابل بحث و توجه است، 
موضوع علم و علم آموزی و علم افزایی و توجه به دانش اولین 

ساحت است که این مهم در حوزه علمیه قم جاری است.
در  و  در جامعه حکومت می کند  فقه  داد:  ادامه  وی 
عرصه های اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی و قضایی سؤالات 
بسیاری پیش رو حوزه های علمیه است که مبتنی بر همان 
مبانی استوار فقه جعفری و اجتهاد تمدن ساز باید پاسخ 

دهند.
سؤالی  هیچ  پاسخ  از  فقه  افزود:  قضاییه  قوه  رئیس 
عاجز نیست اما نیاز به تلاش و بررسی مراجع تقلید، فقها، 
مجتهدان و مراکز پژوهشی در همه زمینه های اقتصادی، 
هنری و سایر موارد دارد و این دانش متصل به وحی بتواند 
برای گره گشایی از زندگی مردم و موضوعات در عرصه های 

مختلف اجتماعی، اقتصادی، فرهنگی گام بردارد.
باید پشتوانه  اینکه حوزه های علمیه  بر  با تأکید  وی 
گفت:  باشد،  حکومت  اداری  و  اجرای  دستگاه های  علمی 
دستگاه قضایی نیازمند حضور کادر حوزه های علمیه است 
چرا که باید دستگاه قضا به روز و به هنگام باشد؛ ارتباط با 
مجامع علمی، دانشگاه و حوزه ضرورت اجتناب ناپذیر دستگاه 

قضا است.
کادرسازی در دستگاه قضایی

آیت الله رئیسی گفت: کادر سازی باید در دستگاه های 
قضایی انجام شود چرا که حضور حوزه های علمیه و کادر 
توانایی  اگر کسی  است؛  قضا  عرصه  در  مؤثر  بسیار  حوزه 

داشته باشد باید توانایی را عرضه و حضور پیدا کند.
سیاسی  شئون  تمام  می تواند  فقه  کرد:  عنوان  وی 
اجتماعی، فرهنگی و سیاسی فرد و جامعه را رقم بزند اما 
غرب  به  دلدادگی  و  پیوستگی  علت  به  عده ای  متأسفانه 
دیدگاه هایشان این است که فقه فردی است که این سخن 

صحیحی نیست.
رئیس دستگاه قضا گفت: بیانیه گام دوم انقلاب راهبرد 
دادن  شکل  و  کرده  تبیین  را  اسلامی  انقلاب  پیش روی 
جامعه ای مبتنی بر دین و آموزه های دین و فقه اسلامی 
کاملا امکان پذیر است تا زمینه های بیداری و پیوستن به این 

نگاه روزبه روز در جامعه بیشتر می شود.
برای روحانیت حوزه های  بیان کرد: ساحت دوم  وی 

علمیه تبلیغ است که باید آموخته هایشان را به مردم برسانند 
و معارف دینی را برای جامعه تبیین کنند، خشیت غیر از 
خوف است و به معنای آن است که غیر از حضرت حق را در 
هستی مؤثر نداند؛  مبلغ برای برون رفت از مشکلات نیازمند 
خشیت است و این نشان دهنده این است مبلغ با مشکلاتی 

مواجه است.
دشمن و حساسیت زدایی از جامعه ایران

آیت الله رئیسی ابراز داشت: جامعه نیازمند گسترش 
با  نباید  و  است  منکر  از  نهی  و  امربه معروف  فرهنگ 
کوچک ترین مشکلات جا بزنیم چون »کلکم راع و کلکم 
نقطه رسیده  این  به  امروز جامعه اسلامی  اگر  ؛  مسئول« 
مرهون امر به معروف مردان و زنانی است که همت کردند و 

در مقابل منکرات و ترک معروف ها حساس بودند.
وی با اشاره به اینکه مردم گله مندند چرا در عمل با 
قانون اساسی و گفته های مقام معظم رهبری فاصله داریم 
که باید بگوییم باید حساس باشید و امر به  معروف و نهی از 
منکر کنید، ادامه داد: دشمنان به دنبال حساسیت زدایی و 
حساسیت سنجی است، اگر احساس کند جامعه عکس العمل 
نشان نداد گام هایش را برمی دارد، اما ببیند جامعه نسبت به 
است  سازانی حساس  اداری  فساد  و  رشوه  فساد  منکرات 

عقب نشینی می کند.
رئیس قوه قضاییه بیان کرد: عرصه تبلیغ علیرغم همه 
گستردگی ارتباطات دیجیتال منبر جایگاه اثرگذاری دارد و 
در میان مردم جایگاهش حفظ شده است؛ مبلغ زمان شناس 
و آسیب شناس در جامعه می تواند با تبیین موعظه و سخنان 

خوب برای جوانان و جامعه تأثیرگذار باشد.
وی گفت: باید نسبت به جریان تبلیغ حساس باشیم، 
مبلغان با حضور خود در نقاط مختلف کشور زیبایی کلمات 
ائمه اطهار)ع( را برای جامعه روشن کنند؛ جریان پیوسته 
و  دهد  ظالمان  دست  در  دست  نمی تواند  خدا  به  دلداده 
تبلیغات و  پرتو همین  از  دشمن ستیزی و دشمن شناسی 

رساندن پیام عاشورا حاصل می شود.
آیت الله رئیسی اضافه کرد: بیداری اسلامی و جرقه 
این بیداری در افکار مردم و منطقه به برکت عاشورای امام 

حسین)ع( و انقلاب اسلامی ایران بوده است.
روشنگری ابعاد جاهلیت مدرن برای مردم توسط 

مبلغان
برای  را  یادآور شد: شاخصه های جاهلیت مدرن  وی 
به عنوان  اخلاق  بدترین  امروزه  چون  کنید  روشن  مردم 
مدنیت به جامعه معرفی می شود و زشت ترین کارها به عنوان 

شاخصه های تمدن به مردم نشان داده می شود.
رئیس قوه قضاییه در بخش دیگری از سخنانش ابراز 
داشت: به برکت تبیین و روشنگری عاشورای حسینی توسط 
مبلغان، باید ابعاد این جاهلیت مدرن و شبهات ایجادشده 
روشن شود؛ چرا  مسلمانان جوامع  برای  توسط دشمنان، 
که امپراتوری رسانه ای و خبری گسترده و فضای ارتباطی 

دیجیتال و ماهواره ای به شدت فعال است.
وی ابراز کرد: امتداد راهبردی ما آفریقا و یمن است و 
مردان و زنان عدالت خواه و آزادی خواه هستند؛ آل سعود و 
آل خلیفه امتداد راهبردی  دشمن است که باید روشن شود.

این  در  به ظرفیت سازی  نیاز  رئیسی گفت:  الله  آیت 
دنیای تبلیغات مسموم داریم و این ظرفیت سازی عاشورای 
حسینی)ع( یکی از مصداق های آن است که باید در فرد و 

جامعه ظرفیت سازی کرد.
جریان  یک  عاشورا  جریان  اینکه  به  اشاره  با  وی 
انسان ساز است، عنوان کرد: رمز ماندگاری سخن حق در 
مقابل باطل و رمز ایستادگی در مقابل دشمنان است و قیام 

عاشورا باید برای همیشه بماند.
اجرای دین در کشور توسط روحانیت انجام شود

سوم  ساحت  اینکه  به  اشاره  با  قضاییه  قوه  رئیس 
حوزه های علمیه و روحانیت، عمل و اجرا است، ابراز داشت 
دین حقیقی در عرصه عمل و اجرا در زندگی انسان معاصر 

به کار رود؛ دین حقیقی کتاب و سنت است که در عرصه 
زندگی انسان است؛ امام خمینی)ره( پرچم اجرای دین را 
برداشتند و مقام معظم رهبری ادامه دهنده این راه اجرای 
دین در کشور هستند چون سعادت مردم در عمل به دین 

و شریعت است.
وی ادامه داد: اجرای دین امر مهمی است و در عرصه ای 
که به فرموده های مقام معظم رهبری عمل کردیم بسیار 
موفق بودیم، کاری که در حوزه دفاعی و علیه دشمنان در 

منطقه اجراشده است در منطقه حرف اول را می زند.
آیت الله رئیسی عنوان کرد: نیروی جوان آماده کار و 
فعالیت در عرصه های مختلف داریم  و کشور در هر عرصه ای 
با اتکال به خدا و اعتماد به داشته های خودمان نه با چشم 
و اساس دشمنان، عمل کرده  بی پایه  به قول های  داشتن 

بسیار موفق بوده است.
فساد در نظام اداری ما لانه نکند

وی بیان کرد: مردم از فساد اداری و شرایط اقتصادی 
گله مند هستند اما باید به دنبال شرایطی باشیم که در نظام 
فساد  به  نسبت  باید  مسئولان  نکند؛  لانه  فساد  ما  اداری 
مالیاتی  بانکداری،  نظام  مانند  و ساختارها  باشند  حساس 
و واردات اصلاح شود. چگونه یک کارمند با حقوق پایین 
مالیات دریافت می شود اما عده ای با درآمدهای میلیونی و 

زیاد فرار مالیاتی دارند.
رئیس قوه قضاییه گفت: دستگاه های اداری باید تلاش 
کشور  در  سازمان یافته  قاچاق  نباشد،  مالیاتی  فرار  کنند 
نباشد، نظام یارانه ها و مصرف انرژی و تفاوت قیمت دلار 
سامان داده شود، نظام پولی و بانکی اصلاح شود تا هر روز 
شاهد تولید پرونده  برای دستگاه قضا نباشیم یعنی باید 

به صورت جدی ساختارهای فسادزا باید اصلاح شود.
پیگیری جدی پرونده های متصل به ثروت و قدرت 

وی اظهار داشت: به پرونده کسانی که متصل به ثروت 
و قدرت هستند عادلانه و منصفانه رسیدگی می کنیم و به 
حرف ها و فریادهای اینکه این پرونده جناحی و سیاسی است 
توجه نخواهیم کرد؛ چرا که مردم خواستار مبارزه با فساد و 
تبعیض هستند و باید روزبه روز نزدیک تر به جامعه علوی شد 

و این امر دست یافتنی است.
آیت الله رئیسی با اشاره به خصوصی سازی در کشور، 
گفت: دولت نباید تصدی گری کند بلکه ناظر و حامی باشد؛ 
شرکت و مجموعه های اقتصادی به نحوی واگذار شده که 
رو به افول رفته و باید نوع واگذاری و مشکلات ساختاری 
و رفتاری بررسی شود؛ حرف کارگران را بشنوید و برخی 
با  که  است  عمومی  اموال  دادن  تاراج  خصوصی سازی ها 

جدیت پیگیری و رسیدگی می کنیم و کوتاه نمی آییم.
نکاتی  بلاد  از  برخی  در  شد:  یادآور  پایان  در  وی 
مطرح می شود که مربوط به دستگاه قضایی است که از 
و دستگاه  بنده  به  را  نکات  این  که  داریم  تقاضا  مبلغان 

قضا برسانند.

جمهوری  گفت،  ایران  اتمی  انرژی  سازمان  رییس 
اسلامی ایران به منزلت و جایگاهی دست یافته است که 
خاورمیانه بدون اراده و نقش آفرینی ایران نمی تواند شکل 
مورد نظر خودش را بگیرد و ایران یکی از تصمیم سازان حال 

و آینده خاورمیانه است. 
اکبر صالحی، معاون رییس جمهور و رییس سازمان 
کارمند  روز  و  دولت  هفته  مراسم  در  ایران  اتمی  انرژی 
روز  و  دولت  هفته  تبریک  البرز، ضمن عرض  استان  در 
و  رجائی  دولت،  بزرگوار  شهیدان  خاطره  و  یاد  کارمند، 
انسان  زندگی  در  اصولاً  گفت:  و  داشت  گرامی  را  باهنر 
دوگونه پرسش قابل طرح است. یکی پرسشی از چرایی 
بگوییم  اینکه  از چگونگی است. مثل  و دیگری پرسشی 
چرا آن واقعه یا حادثه رخ داد؟ چرا برخی ملّت ها فقیر 
و  هستند؟  مواجه  گوناگون  چالشهای  با  چرا  هستند؟ 
بپرسیم که چگونه می توانیم  اینکه  چراهای دیگر. دیگر 
کرد  بزرگی  کار  اسلامی  انقلاب  کنیم؟  حل  را  مشکلی 
قرار  چرایی  محور  بر  را  حکومت  رویکرد  اینکه  آن  و 
غرب  چرا  و  هستیم  اینطور  چرا  گفتیم  می  قبلًا  داد. 
مشغول  را  خود  چراها  این  با  اگر  است.  کرده  پیشرفت 
بودیم  پهلوی  و  قاجار  عهد  در  که  همانگونه  می کردیم 
به سختی می توانستیم راه درستِ زندگی را پیدا کنیم. 
وقتی امام عزیز راحلمان سکان هدایت نهضت را بر عهده 
مثال  برای  و  کردند  تبدیل  چگونه  به  را  چراها  گرفتند 
فرمودند چگونه پیشرفت کنیم و چگونه به خودکفایی و 
خوداتکایی برسیم. چگونه مستقل شویم و چگونه فرهنگ 

خود را ارتقا بخشیم.
وی ادامه داد: ارزش و عظمت و اعتبار این انقلاب 
بزرگ  به ملت  نگاه جدیدی است که  باشکوه در همین 
ایران عرضه کرد. ملتی که خودش را بخصوص در دوره 
قاجاریه و عصر پهلوی ضعیف شده و تحقیر شده می دید. 
درست در زمانی که دنیا در کوران انقلاب صنعتی بود ما 
به خوابی عمیق فرو رفتیم. امام با این بیدار باش، تکلیفِ 
بدانیم  تا  کردیم  انقلاب  کرد.  مشخص  خودمان  با  را  ما 
چگونه خودمان را بسازیم و این، اولین گام رهایی از قید 
مستکبران بود. اگر همواره غلامِ حلقه بگوش باشی، راه 
به جائی نخواهی برد. غلام تا زمانی که قبول کند غلام 
است، هیچ وقت به سروری و سربلندی نمی رسد. ما در 
وهلة اول باید خودمان را از قید و بند غلامی نجات می 
اگر می  البته  استکبار رهایی می یافتیم.  یوغ  از  و  دادیم 
خواستیم امور و سرنوشت خود را در دست بگیریم باید 
ها  تحریم  مشکلات،  تحمیلی،  جنگ  دادیم.  می  هزینه 
و محدودیت ها در این ۴۰ سال نتیجه همین استقلال 
طلبی و کسب آزادی بود. امام عزیز راحلمان، ملت را در 

این جهت هدایت کرد تا مطالبات را محقق کند.
رییس سازمان انرژی اتمی در ادامه گفت: ملت از کمند 
استعمار و استکبار آزاد شد. مثل پرنده ای که در قفس بود 
و از آزادی برخوردار نبود. حالا باید بعد از رهایی خودش 
را بسازد. ساختن و آباد کردن هم کار آسانی نیست. ما در 

این ۴۰ سال با دولت و حکومت برآمده از اراده ملت تلاش 
کردیم. دو دولتمرد بزرگوار شهید شدند ولی نظام، حکومت 
و دولت اسلامی ادامه یافت. چرا؟ چون این دولت و نظام 
برآمده از اراده ملت است. در جمهوری اسلامی همه کسانی 
که دارای مسئولیت هستند، فرزندان، خواهران و برادران شما 
هستند. به این علت، این ملت پایدار است و توانسته علیرغم 
۴۰ سال مشکلات و چالشهای گوناگون برقرار بماند. و نه 
تنها برقرار بماند بلکه عزت آفرین و اقتدار آفرین باشد و این 

دستاوردی اعجاب آمیز است.
اقتصادی و معیشتی  با اشاره به مشکلات موجود  او 
مسئولان  که  است  ممکن  گاهی  که  است  درست  گفت: 
در برنامه ریزی و انتخاب اولویت ها اشتباه کنند اما علت 
اصلی بسیاری از مشکلاتِ ما، فشاری است که از خارج وارد 
می شود. مانع اجرای صحیح و سریع عملیات بانکداری می 
شوند. می خواهیم کالایی را در فضای رقابتی تهیه کنیم، با 
مشکل مواجه می شویم. هزینه های تأمین اقلام و تجهیزات 
مختلف،  به شیوه های  است. دشمنان  رفته  بالا  نیاز  مورد 
مشکل ایجاد می کنند. همین مسئله باعث اتلاف انرژی و 
زمان می شود. حال باید پرسید که چرا اینگونه ما را تحت 
فشار قرار می دهند. به خاطر همان راهی است که از اول 
انقلاب آغاز کردیم و آن کسب استقلال بود. می خواهیم 

مستقل باشیم و سروری دیگران را نمی پذیریم.
و  منزلت  به  ایران  اسلامی  جمهوری  گفت:  صالحی 
جایگاهی دست یافته است که خاورمیانه بدون اراده و نقش 
آفرینی ایران نمی تواند شکل مورد نظر خودش را بگیرد و 
ایران یکی از تصمیم سازان حال و آینده خاورمیانه است. اما 
چرا با کشورهای دیگر کاری ندارند؟ و تنها نگران ما هستند. 
به خاطر اینکه ما در شرایطی قرار گرفتیم که نقش آفرین 
شده ایم. این نقش آفرینی مرهون استقلالی است که بدست 
امام  راهی است که  استقلال هم مرهون  و آن  ایم.  آورده 
حکیم ما به ما نشان داد که در زندگی باید به دنبال چگونه 
زیستن باشیم. بستری که امام فراهم نموده بستر اسلام است 
اما اینکه چقدر اسلامی رفتار می کنیم، قضیه دیگری است 

و در خور تدقیق و تأمل بسیار است.
معاون رییس جمهور تصریح کرد: یکی از چالش هایی 
که با دنیای استکبار داشتیم و آنها سعی می کردند به عنوان 
چالش ما با دنیا معرفی کنند، این نکته بود که جمهوری 
اسلامی ایران، سدی در برابر تفکر استکباری است و باعث 

هوشیاری و بیداری دیگر ملل جهان است.
وی افزود: با وجود مشکلات اقتصادی و معیشتی که 
با آن مواجه هستیم الان، کشور صاحب نفوذ و اقتدار در 
منطقه هستیم. این امر را مسئولان وزارت امور خارجه درک 
می کنند که وقتی در عرصه بین المللی حضور می یابند، 
قدرتمند، سرافراز و با قامتی استوار ظاهر می شوند. دلیل 
این مسئله، برخورداری از پشتوانه ملی و حمایت ملتی عزیز 
و مستقل است. این عزتمندی را باید قدر بدانیم و آگاه باشیم 
که این اقتدار، مرهونِ رشادت های شهدای ماست. مرهون 
همت عالی جانبازان و آزادگان ماست که سال ها در اسارت 

مقاومت کردند. این عزیزان، مؤلفه ها و بن مایه های عزت ملی 
هستند.

بستر  اسلامی  جمهوری  در  اینکه  بیان  با  صالحی 
احیای ارزشها و تعالیم اسلام فراهم شد، افزود: ما باید در 
این بستر حرکت کنیم اما ممکن است خطا و اشتباه هم 
داشته باشیم. حضرت آقا فرمودند؛ حُسن این نظام اصلاح 
پذیری آن است. یعنی اگر خطایی کردیم می پذیریم و این 
خطا را اصلاح می کنیم. آنها که خودمحورند و خودشیفتگی 
دارند، هیچوقت خطای خوشان را نمی پذیرند و شکست می 
خورند. دیکتاتوری مثل صدام تصور اینکه خطا کند را به 
ذهن خود راه نمی داد. آن دیکتاتور بدعاقبت گمان می کرد 
که همه تصمیماتش درست است. تا به جایی رسید که او را 

از چاه بیرون کشیدند. اینها عبرت آموز است.
از  یکی  را  برجام  ایران  اتمی  انرژی  سازمان  ریاست 
دستاوردهای ۴-۳ سال اخیر کشور برشمرد و به قضاوت 
هایی که در این مورد شده پرداخت و گفت: یکی می گوید 
برخی می  بد است.  برجام خوب است. دیگری می گوید 
گویند آنها که برجام را رقم زدند دوستدار کشور نبودند. این 
صحبت ها تا زمانی که منصفانه، عادلانه و محققانه باشد، 
اشکالی ندارد. می گویند صنعت هسته ای را تعطیل کردیم. 
نابود کردیم و در مقابل هیچ امتیازی به دست نیاوردیم. آیا 
این سخنان منصفانه است؟ شخصی در مراسمی می گفت 
»من حقوقدانم. برجام را از اول تا آخر خوانده ام و هر چه می 
گویم درست است. یکی از کارهایی که انجام ندادند، فرمان 
۹ ماده ای حضرت آقا است.« چقدر علنی سخن نادرست می 
گویند و اظهارات ناصحیح را منتشر می کنند. در حالیکه در 
این ۹ بند اشاره شده ۵-۴ بند مربوط به سازمان انرژی اتمی 
بود که تمامی این بندها را عمل کردیم. بطور مثال مضمون 
یکی از این بندها این بود که وقتی می خواهیم ۹ تن اورانیوم 
غنی شده را به خارج بفرستیم، مرحله مرحله انجام شود و 
در مقابل اورانیوم طبیعی را دریافت کنیم« ما در انجام این 
کار، اول هر آنچه مشخص شده بود را گرفتیم و بعد در مقابل 

اورانیوم غنی شده را تحویل دادیم.
صالحی تاکید کرد: برجام صنعت هسته ای را متوقف 
نکرد. تاریخ این حقیقت را نشان خواهد داد چون الان خیلی 
چیزها را نمی توانیم بازگو کنیم. اما توجه داشته باشید قبل 
از برجام حدود ۱۴ هزار متخصّص و کارمند در مجموعه 
داشتیم و در حال حاضر حدود ۱۵ هزار کارمند و کارشناس 
و محقّق داریم. اگر صنعت هسته ای متوقف شده و نابود 
شده است پس این ۱۵ هزار نفر چه می کنند؟ شرکت های 
جدیدی که تشکیل شده به چه منظور بوده است؟ در سایت 
کرج همواره شاهد رونق بیشتر فعالیت ها بوده ام. فقط یکی 
از پروژه های این سایت به ارزش ۲۰۰ میلیون یورو در حال 
انجام است که معادل ۲۰۰۰ میلیارد تومان است و علاوه بر 
آن ۲۰۰ میلیارد هزینه زیر ساخت های آن است. تجهیزات 
پروژه FDG که در سال های اخیر راه اندازی شده است را 

بعد از برجام خریداری کردیم.
بنابریان فعالیت های هسته ای در تمامی حوزه ها با 

آهنگی حساب شده و با قوت و قدرت ادامه دارد . به همین 
دلیل ترامپ آن را بدترین قرارداد تاریخ آمریکا می داند و 
می گوید بنا بود فعالیت های هسته ای ایران متوقف یا کند 
شود. برجام نه تنها این کار را نکرده بلکه به صنعت هسته ای 
ایران کمک می شود و آنچه دارند را مدرن سازی می کنند. 
شاید منظور ترامپ راکتور خنداب اراک است که باز طراحی 
مفهومی، پایه و تفصیلی آن توسط متخصصان ایرانی انجام 
شده و از سوی متخصصان چینی، آمریکایی و بعد انگلیسی 
مورد ارزیابی علمی و تایید قرار گرفته است. انشاء الله در دو 
سه ماه آینده خبر خوبی در خصوص این پروژه اعلام می 
شود و اقدامات خوبی را شاهد خواهیم بود. این راکتور از نظر 
طراحی، اعتبار جهانی دارد. امیدواریم روزی بتوانیم اسناد 
علمی درباره فعالیت های صورت گرفته در این پروژه را در 
معرض رأی و قضاوت متخصّصان و افکار عمومی قرار بدهیم.
وی گفت: ناجوانمردانه است که ترامپ می گوید برجام 
بدترین قرارداد تاریخ آمریکا است و باید از بین برود و  عده 
ای در داخل کشور می گویند برجام صنعت هسته ای را نابود 

کرد.
را  پرده  آید  می  پیش  مسئله سیاسی  وقتی  برخی   
روی چشم می اندازند و هر چه می خواهند می گویند. نمی 
خواهند حقیقت را ببینند. پرسش  اصلی این است که وجدان 

آنها چه می گوید.
با اشاره به پروژه های بزرگ سازمان و  دکتر صالحی 
راهبردی  پروژه  گفت:  بوشهر  اتمی  نیروگاه  ساختگاه  در 
دیگر فازهای ۲ و ۳ نیروگاه بوشهر هستند که ارزش آنها 
۱۰ میلیارد دلار و معادل بیش از صد هزار میلیارد تومان 
می باشد. آیا تاکنون چنین پروژه هایی را اجرایی کرده ایم؟ 
قابل  اصلًا  پیش  سال   ۴ با  الان  فردو  و  نطنز  سایت های 
مقایسه نیست. تحقیق و توسعه و اکتشاف و استخراج نیز 
به هیچ وجه متوقف نشده است. صنعت هسته ای با قدرت 
اقتصادی و تحریمی بحثی  و قوت پیش می رود. مسائل 
جداگانه و چالشی است که با استکبار داریم. آرام آرام ریاست 
محترم جمهوری، وزیر محترم خارجه و دیگر عزیزان مسئول 
سعی دارند بخش های دیگر برجام را به جایی برسانند که 

منافع ملیّ بیش از پیش تأمین شود.
معاون رییس جمهور ضمن تقدیر از فعالیت ها و تلاش 
های مدیران و کارکنان صنعت هسته ای در سراسر کشور 
گفت: بنده اگر اینجا با قدرت صحبت می کنم، به لطف و 
برکت تلاش های شما عزیزان و به یمُن الطاف الهی است. 
از صبوری شما در برابر مشکلات و همت عالی شما در کار 
و فعالیت  قدردانی می کنم. برخی جوانان در پروژه ها از 
فرط علاقه برخی شب ها را تا صبح در محل کار می مانند. 
کارهای بزرگی انجام شده است که انشاء الله خداوند توفیق 
بدهد و به نتیجه برسد. ما به برکت عنایات خداوندی شاهد 

سازمانی مقتدر تر و با افتخار خواهیم بود. انشاءلله
همراهی های  و  ها  مساعدت  از  همچنین  صالحی 
مسئولان استان البرز در پیشبرد پروژه های سازمان انرژی 

اتمی ایران تقدیر کرد.

رئیس قوه قضاییه:

توجهی به ادعای جناحی بودن برخی پرونده ها نخواهیم کرد

صالحی: ایران یکی از تصمیم سازان حال و آینده خاورمیانه است
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محمدجواد ظریف:

به اندازه دیگر 
اعضای برجام، 
به توافق هسته 
ای پایبند 
خواهیم ماند 

با  گفت و گو  در  کشورمان  خارجه  وزیر 
خصوص  در  توضیحاتی  مالزیایی،  خبرگزاری 

برجام و رابطه با آمریکا را ارائه کرد. 
محمد جواد ظریف وزیر امور خارجه ایران 
در گفت وگو با خبرگزاری »برناما« مالزی، ضمن 
برای  برجام  اروپایی  طرف های  از  درخواست 
پایبندی کامل به این توافق هسته ای گفت: ایران 
توافق  به  برجام،  اعضای  دیگر  اندازه  همان  به 

)هسته ای( پایبند خواهد ماند.
او ادامه داد: ما آماده گفت وگو و رایزنی با 
دیگر طرف ها در خصوص بهترین شیوه اجرای 
این توافق هستیم. ما با اروپا برای یافتن راهی 
گفتگو  برجام  ذیل  تعهداتشان  به  عمل  برای 

می کنیم
گفت  در  ایران  دیپلماسی  دستگاه  رئیس 

این خبرگزاری در حین سفر یک روزه  با  وگو 
ایران  مجدد  مذاکره  عدم  بر  مالزی  به  خود 
درباره برجام توضیح داد: »اگر آن ها )۴+۱( برای 
پایبندی به تعهداتشان، نیاز به تعامل با آمریکا 
دارند، مسئله ای است که به آن ها مربوط می شود 

و ایران هیچ نقشی در آن ندارد«.
وزیر خارجه کشورمان همچنین گفت: اما 
مفصلی  وگو های  گفت  سال،  دو  از  بیش  برای 
با آمریکا داشتیم و به نتیجه رسیدیم؛ که )این 
توافق  یک  )برجام(  بود.  صفحه   ۱۵۹ نتیجه( 
جنبه های  تمامی  شامل(  )که  است،  جدی 
موضوع هسته ای و همچنین تمامی جنبه های 

تحریم های آمریکا علیه ایران می شود«.
 ظریف تصریح کرد: علی رغم پایبندی ایران، 
روسیه و چین به برجام، پایبندی دیگر طرف های 

آلمان(  فرانسه،  )انگلیس،  هسته ای  توافق  این 
قابل مشاهده نیست یا اینکه آن ها پس از خروج 
»اراده  برجام،  از  آمریکا  گذشته  سال  یکجانبه 
سیاسی برای پایبندی« به این توافق هسته ای 

ندارند.
او با اشاره به اینکه وزیر خارجه آمریکا درباره 
بهانه خروج آمریکا از برجام که مسئله موشکی 
ایران بود، گفت: این موضوعات بخشی از توافق 
نیست. ما در زمینه موضوع هسته ای به توافق 
رسیدیم، ما باید برنامه هسته ای خود را محدود 
می کردیم و همچنین موافقت کردیم که اگر به 
پیشرفت هایی در زمینه اجرای توافق هسته ای 
دست پیدا کنیم، اعتماد برای حرکت به سوی 
موضوعات دیگر به وجود خواهد آمد؛ اما آمریکا 
پایبندی به  شکست خورد و نمی تواند تعهد و 

توافق هسته ای را به موضوعات دیگری مشروط 
کند که در توافق وجود ندارد.

وزیر امور خارجه کشورمان ادامه داد: خروج 
آمریکا از برجام را به واسطه دلایل شخصی ترامپ 
دانست و ترامپ، میراث اوباما )رئیس جمهور سابق 
آمریکا( را دوست ندارد. او فقط به واسطه دلایل 
شخصی و نه به دلایل مهم، خواستار خروج از 

توافق هسته ای است.
پیش  یکسال  آمریکا  گفت:  پایان  در  او 
امضاکننده  کشور های  مخالفت های  علی رغم 
برجام و پایبندی ایران به تعهداتش ذیل برجام، 
به صورت یکجانبه از توافق هسته ای خارج شد 
وادار کردن  امید  به  را  تهران  به  اعمال فشار  و 
ایران به مذاکره مجدد درباره یک توافق جدید 

در پیش گرفت.


